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   محمدصادق عابديني
رهبر معظم انق�اب در ديدار اخي�ر با جمعي 
از هنرمن�دان و سريال س�ازان تلويزي�ون، 
توصيه هاي�ي درب�اره س�اخت س�ريال بيان 
كردند. از جمله اين موارد توصي�ه به دفاع از 
عظمت اي�ران، از فرهنگ اي�ران، از خانواده 
ايران�ي، از حرك�ت باش�كوه ملت اي�ران و... 
اميدواران�ه ب�ودن و س�اخت س�ريال درباره 
دوران پي�ش از انقاب و البته دس�تاوردهاي 
40 س�اله انقاب بود. »جوان« در گفت و گو با 
»محمود فاح« تهيه كننده با سابقه سينما و 
تلويزيون كه در كارنامه اش، تهيه آثاري مانند 
»خوش ركاب«، »تفنگ سرپر« و »مختارنامه« 
را دارد، ب�ه اينك�ه چط�ور مي توان س�ريالي 
ماندگار براي تلويزيون ساخت، پرداخته است. 
گفته مي ش�ود مخاطب سينما به طور 
انتخابي فيلم مي بين�د، ولي مخاطب 
تلويزيون مجبور است هر سريالي كه 
پخش مي شود را نگاه كند، براي همين 
بايد سريال به گونه اي ساخته شود كه 
از مخاطب پنج س�اله تا 80 ساله با آن 

ارتباط برقرار كند، اين درست است؟
البته ك��ه اين صحبت يك م��زاح عامیانه بود كه 
متداول شده، در تلويزيون هم بايد ابتدا مخاطب 
را شناخت و بعد براي آن سريال ساخت. تلويزيون 
هم مانند سینما داراي ژانرهاي مختلف و مخاطب 
هدف است. بر اساس فیلمنامه سريال، ما داراي 
ژانرهايي مانن��د خانوادگي، كودك يا ورزش��ي 
هستیم. خیلي هم كم پیش مي آيد كه يك سريال 
هم اجتماعي باشد و هم به كودك بپردازد و ورزش 
هم در آن ديده شود، حتي زمان پخش سريال در 
اينكه چه گروه س��ني مخاطب آن اس��ت مؤثر 
است و سريال ساز تلويزيون بايد به اين موضوع 
و شبكه اي كه قرار است سريال از آن پخش شود، 
توجه كند. اين شرايط به فیلمساز مي گويد كه در 
سريالش بايد به چه نكاتي قوي تر پرداخته شود و 

از كنار چه مواردي به آرامي عبور كند. 
رهبر انقاب در ديدار اخير با هنرمندان 
سريال س�از، درب�اره توجه به س�اخت 
سريال دفاع مقدسي صحبت كرده اند، 
ش�ما چن�د س�ريال موف�ق از جمل�ه 
»خ�وش ركاب« توليد كرديد. س�ريال 
موفق دفاع مقدسي چه ويژگي ای دارد؟
 يكي از دلايلي كه مي تواند سريال را موفق كند 

اين اس��ت كه چه چیزي براي ساخت سفارش 
داده مي ش��ود و س��فارش دهنده چه چیزي از 
سريال ساز مي خواهد. خوش ركاب، سريال دفاع 
مقدس��ي بود كه قصه اي اجتماعي و خانوادگي 
داش��ت و براي همی��ن در زمان خ��ودش همه 
آن را نگاه مي كردند. ش��ايد اگر زمان س��اخت 
»خوش ركاب« فرق مي ك��رد، آن اتفاق برايش 
نمي افتاد. براي همین اس��ت كه مي گويم زمان 

شناسي ساخت سريال بسیار مهم است. 
يعني ممكن بود كه اگر در زمان ديگري 
ساخته مي شد، اينقدر استقبال از آن 

نمي شد؟!
مي ش��ود گفت »خوش ركاب« از جمله آثاري 
اس��ت كه تاريخ مصرف ندارد، البته اين موضوع 
براي همه آث��ار تلويزيون��ي عمومی��ت ندارد. 
تهیه كننده و كارگردان س��ريال بايد به شرايط 
جامعه نگاه كنند و حداقل يك يا دو سال آينده را 
پیش بیني كنند كه شرايط به چه نحو خواهد شد 
تا سريال در زمان پخش با مشكل بیننده روبه رو 

نشود و مخاطب تلويزيون آن را پس نزند. 
خوش ركاب ج�زو اولين آثاري بود كه 
نگاه صرفاً حماس�ي به دف�اع مقدس 
نداش�ت، بعد از آن بود كه در س�ينما 
هم شاهد توليد »اخراجي ها« بوديم، 
چطور مي شود باز هم سريالي تاثير گذار 

در ژانر دفاع مقدس ساخت؟
خوش ركاب و اخراجي ها، تقريباً يك تم دارند و 
در يك دوره زماني ساخته شده اند. خوش ركاب 
در زمان خ��ودش نگاه نويي به جنگ داش��ت؛ 
از يك ط��رف اثري دف��اع مقدس��ي و از طرف 
ديگر سريالي ضد جنگ بود. بعد از آن هم آثار 
متعددي با اين نگاه ساخته شد. ساخت سريال 
براي دفاع مقدس، هیچ وقت قديمي نمي شود و 
هر زماني كه بخواهید مي توانید موضوعات بكر 
درباره دفاع مقدس پی��دا كنید اما درباره اينكه 

تاثیرگذاري داشته باش��د، بايد به زمان ساخت 
س��ريال توجه كرد؛ اينكه ب��راي چه مقطعي از 
زمان قرار اس��ت س��ريال ساخته ش��ود. وقتي 
در دهه 90 مي خواهیم س��ريال دفاع مقدسي 

بسازيم بايد به الزامات اين دهه توجه كنیم. 
به نظرتان س�ريال دفاع مقدس�ي كه 
در دهه 90 س�اخته مي ش�ود بايد چه 

الزاماتي داشته باشد؟
به نظرم در اين دهه بايد در س��ريال هاي دفاع 
مقدسي به اينكه دفاع مقدس براي حفظ وطن، 
دفاع از خاك، خون و ناموس كشور بوده است، 
توجه ك��رد؛ موضوعاتي كه با توجه به ش��رايط 

كشور، الان بايد پررنگ شود. 
ش�ما »مختارنامه« را به عنوان كاري 
فاخر در كارنامه خود داريد كه هنوز هم 
بعد از نزديك ب�ه دو دهه از تلويزيون 
پخش مي شود و مخاطب دارد، چه شد 

كه مختارنامه ماندگار شد؟
مختارنامه در ابتدا ژانر مذهبي اس��ت، اين ژانر 
همیشه در كش��ور ما پرطرفدار بوده است. اين 
س��ريال همچنین ژانر تاريخ��ي و جنگي دارد 
كه هر كدام از ژانر هاي پرطرفدار فیلم و سريال 
هستند. میرباقري هم كه استاد ساخت سريال 
است و مي دانست س��ريال را چطور بسازد كه 
در اذهان ماندگار ش��ود. كافي اس��ت در كنار 
میرباقري، دو يا سه نويسنده و يك ناظر خوب 
بگذاريد تا آنها كار خ��ود را بكنند و اثري خوب 
ساخته شود. ما مختارنامه را طوري ساختیم كه 

تاريخ مصرف نداشته باشد. 
به عن�وان تهيه كنن�ده، توصيه اي به 
ميرباقري براي جذاب تر شدن سريال 

»مختارنامه« داشتيد؟ 
بله، مگر مي ش��ود كه تهیه كننده به كارگردان 
توصیه اي نداشته باشد؟ ما در طول كار همیشه 
با هم در حال تبادل نظر بوديم و جلسات متعددي 
با ش��وراي نويسندگان س��یما داش��تیم. در آن 
جلسات مش��خص مي ش��د كه كدام بخش هاي 
سريال بايد قوي تر ساخته شود و كدام بخش ها 

نیاز به پرداخت زياد ندارد. 
ب�ه ط�ور مش�خص توصي�ه اي از اين 

جلسات در خاطرتان هست؟
آقاي رسول جعفريان مش��اور تاريخي سريال 
بودن��د، خاطرم هس��ت كه توصی��ه مي كردند 
كه حضور خانم ها در س��ريال پررنگ تر باش��د 
و پرداخت��ن به صحنه ه��اي نب��رد و جنگ در 

مختارنامه بیشتر شود. 
قرار نيس�ت در س�ريال جديد داوود 

ميرباقري همكاري داشته باشيد؟
نه متأسفانه در اين س��ريال همكاري ندارم. ابتدا 
قرار بود من و داوود )میرباقري(، سريال سلمان 
را با هم بسازيم، ولي ساخت سريال »مختارنامه« 
بیش از ح��د به طول انجامید و دي��دم كه به اين 
ش��كل نمي توانم ادامه دهم. مديران صداوسیما 
هم تصمیم گرفتند كه براي »س��لمان فارسي« 
تهیه كننده جديدي بیاورند. هنوز هم تهیه كننده 
اصلي سريال مشخص نش��ده است. با اينكه فكر 
مي كنم داوود آنقدر كارش را بلد است كه خودش 
مي تواند كار را پیش ببرد و اگر تهیه كننده براي 

كار او بگذارند صرفاً براي كمك است.

تهيه كننده سريال ماندگار »مختارنامه« در گفت وگو با »جوان«: 

 »مختارنامه« را جوري ساختيم
كه تاريخ مصرف نداشته باشد

   فرزين ماندگار
 با وج�ود اينكه قاطب�ه مخاطب�ان منص�ف و حتي بخش 
عمده اي از مخالفان مس�عود فراس�تي نس�بت به بي ادبي 
مج�ري برنامه »من و ش�ما« انتق�اد كرده ان�د و درباره آن 
واكنش منفي نش�ان داده اند اما كانال سينما كه متعلق به 
برادر مجري خاطي اس�ت به جاي اتخ�اذ موضعي منطقي 
اقدام به فضاسازي در دفاع از رفتار بي ادبانه وي كرده است. 
آنچه روز گذشته از س��وي تعداد زيادي از فعالان فرهنگي در 
فضاي مجازي و رسانه هاي ديگر مطرح شد تأكید بر اين مسئله 
بود كه رفتار بي ادبانه و به دور از شأن مجري برنامه من و شما 
صرفاً به يك توبیخ و تعطیلي يك هفته اي برنامه منتهي نشود 
چراكه اساساً اين بار اولي نیست كه رويكردهايي از اين دست 
در رسانه ملي از سوي مجري ها س��ر مي زند، با توسعه فضاي 
مجازي حاشیه سازي هايي از اين دس��ت تبديل به يك رويه 

شده است. 
رفتار مجري برنامه من و شما آنقدر زننده بود كه حتي بسیاري 
از مخالفان جدي مسعود فراستي را در دفاع از او وادار به واكنش 
كرد. براي مثال احمد طالبي نژاد در روزنامه اعتماد مي نويسد: 
نحوه نشستن و برخورد مجري با میهمان، بسیار نامناسب بود. 
اين شیوه برخورد با میهمان، حتي با دشمن هم صحیح نیست. 
در نمونه اي ديگر يكي از بازيگران فیلم هزارپا به رغم نقد فراستي 

علیه اين فیلم معترض رفتار مجري من و شما شده است. 
در اين میان اما چند بازيگر از جمله محس��ن كیايي در فضاي 
مجازي از رفتار زننده مجري دفاع كردند. كیايي نوشت: »آرش 

جان ممنون كه نشون دادي سینمايي ها چقدر نجیبن كه تمام 
حرفاي بیجا و باجا رو تحمل كردن ولي برنامه رو ترك نكردن. 
ولي با اولین نقد دوستمون)فراستي( فرار رو بر قرار ترجیح داد.« 
عجیب است كه اين بازيگر از رفتار زننده مجري كه هر بیننده 

منصفي را به واكنش وا مي دارد تعبیر به نقد مي كند. 
حسن شمش��ادي فعال رس��انه اي و گزارش��گر تلويزيون اما 
اينگونه به اين مسئله واكنش نشان داد: »متاسفم كه بخش ها 
و برنامه هايي از رسانه ملي جايي كه بايد دانشگاه عمومي باشد 
دس��ت كس��اني افتاده كه نخس��تین آداب اجراي يك برنامه 
تلويزيون��ي را نمي دانند و بعضاً به خاطر حب و بغض نه رس��م 
گفت و گو را مي دانند و اجرا مي كنند و نه حتي به ريش سفیدان 
احترام مي گذارند. اين مايه شرمس��اري است، البته اين فعال 
رس��انه اي تأكید مي كند كه حرف هايش صرفاً به معناي دفاع 
از فراس��تي نیس��ت و انگیزه اش رعايت اخلاق و ادب و جايگاه 

خودمان و رسانه ملي است.«

فرهنگ و انقاب اسامي، رويش ها و دستاوردها« مطرح شد در نشست »

درباره انقاب اسامي با غرور حرف بزنيم
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عمل مستحب انسان را به خدا 

نزدي�ك نمی گردان�د، اگ�ر به 

واجب زيان رساند.

توسط انتشارات بنياد روايت فتح صورت گرفت

انتشار 4  اثر از زندگينامه مدافعان حرم

    محمد اندرزگو
مجموعه كتاب هاي »مدافعان حرم« شامل سرگذشت داستاني 
ش�هداي مدافع حرم اهل بيت)ع( در قالب چهار كتاب جديد با 
عناوين »باديگارد«، »بيس�ت سال و س�ه روز«، »طائر قدسي« 
و »دلتنگ نباش« توس�ط انتش�ارات روايت فتح منتش�ر شد. 
كتاب باديگارد يكي از اين چهار اثر است كه شامل زندگینامه داستاني 
شهید عبدالله باقري است كه به قلم افروز مهديان روايت شده است. 
مهديان اين كتاب را پس از مصاحبه با همس��ر اين شهید و در قالب 
روايتي از زبان مادر و همسر اين شهید شرحي از زندگي و سیره زندگي 
وي ارائه مي دهد. اين كت��اب در 248 صفحه با قیمت 16هزار تومان 
منتشر شده است. كتاب »بیست سال و سه روز« نیز شامل زندگینامه 
شهید سیدمصطفي موسوي به قلم سمانه خاكبازان است. اين كتاب 
به صورت سوم شخصي شرحي از زندگي اين شهید روايت كرده است. 
در بخشي از كتاب مي خوانیم: وقتي خیال سید مصطفي راحت شد كه 
مادر سراغ كارهايش رفته، برگه دومي را از لاي كتابش بیرون كشید 

و به آقا سید گفت: رضايتنامه دوم. امضا مي كني؟ آقا سید لبخندي 
زد و گفت:  اي كلك. فكرشو مي كردي مامان بیاد. نه؟ سیدمصطفي 
لبخندي زد و به امضايي كه آقا سید پاي برگه مي انداخت، نگاه كرد 
و گفت: به مامان نگو. باشه؟ آقا سیدنگاهي به چهره خندان پسرش 
انداخت و گفت: »حالا كه امضا كردم و خیالت راحت شد، بگو چرا آن 
قدر اصرار داري بري؟ برو دانش��گاه. درس بخون. الان مملكت ما به 
آدم هاي تحصیلكرده بیشتر احتیاج داره. جنگ حالا حالاها هست. 
چهره سیدمصطفي جدي و لحنش جدي تر شد. نگاهي به چشم آرام 
پر انداخت و گفت: شايد جنگ حالا حالاها تمام نشه، اما ممكنه من 
عوض بشوم. هیچ تضمیني نیست كه پنج سال ديگه، دو سال ديگه 
كه درس من تموم شد، اون موقع هم همین آدم باشم. كتاب »طائر 
قدس��ي نیز روايت مريم عرفانیان از زندگي ش��هید »امین كريمي« 
اس��ت. عرفانیان در مقدمه كتاب خ��ود اين اثر را حاصل س��اعت ها 
مصاحبه با خانواده و دوستان اين شهید معرفي كرده كه در هر روايت 
نام راوي آن درج شده است. در بخشي از كتاب مي خوانیم: به عنوان 
مسئول آموزش تخريب رفته بود سوريه و نبايد به خط مقدم مي رفت. 
دوستانش مي گفتند كساني كه اين مسئولیت را داشتند فقط نیروها 
را آموزش مي دادند. مي گفتند امین آنقدر مرتب و تمیز و ادوكلن زده 
بود كه همیش��ه مي گفتیم: بچه باكلاس تو رو چه به شهادت؟ او هم 
همیشه در پاسخ به آنها مي خنديد كه همیشه بچه هاي تخريب اولین 
شهدا را مي دهند. كتاب »دلتنگ نباش« نیز شرحي است از زندگي 

شهید روح الله قرباني به كوشش زينب مولايي. 
اين كتاب روايتي است از زندگي اين فرمانده شهید تیپ سیدالشهدا 

كه از زبان همسر و خود او روايت شده است. 

سلطان كاغذ هم از راه رسيد
نايب رئي�س اول اتحاديه كاغ�ذ و مقواي ته�ران گفت: ما 
در بازار كاغذ هم همانند س�كه، س�لطان داري�م و عده اي 
با پولش�ويي و فاكتورسازي به اين مس�ئله دامن مي زنند، 
بنابراي�ن در سيس�تم س�لطان كاغ�ذ فعالي�ت مي كنند. 
احمد شريفان نايب رئیس اول اتحاديه كاغذ و مقواي تهران در 
گفت وگو با فارس درباره افزايش قیمت كاغذ اظهار داشت: در 
حال حاضر قیمت كاغذ سیر نزولي دارد. وي در ادامه با اشاره به 
افت قیمت دلار در بازار، به تاثیرات اين نزول بر بازار كاغذ اشاره 
كرد و توضیح داد: با توجه به كاهش قیمت دلار، در بازار كاغذ هم 
شاهد افت قیمت ها هستیم، بنابراين در حال حاضر كاغذ حدود 
15درصد ارزان شده است. در حال حاضر ما شاهديم كه قیمت 
كاغذ تحرير از بندي 260هزار تومان به 220هزارتومان رسیده 
است. شريفان به پافشاري عده اي بر عدم كاهش قیمت ها اشاره 
كرد و گفت: ما در بازار كاغذ هم همانند سكه، سلطان كاغذ داريم 
و عده اي با پولشويي و فاكتورسازي به اين مسئله دامن مي زنند، 

بنابراين در سیستم سلطان كاغذ فعالیت مي كنند. 

 ...........................................................................................................
كتاب سال سبك زندگي فراخوان داد

فراخوان جش�نواره كتاب س�ال س�بك زندگي منتش�ر 
ش�د؛ جش�نواره متفاوت�ي ك�ه ب�ه كتاب هاي ك�ودك و 
نوج�وان اختص�اص دارد و مراس�م پايان�ي و معرف�ي و 
تجلي�ل از برگزي�دگان همزمان ب�ا ولادت حض�رت زهرا 
سام الله عليها در اسفندماه سال جاري برگزار خواهد شد. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي جش��نواره كتاب سال 
سبك زندگي، قرار است اين جشنواره در سال دوم برپايي خود به 
كتاب هاي كودك و نوجوان بپردازد. اين جش��نواره به همت دفتر 
تبلیغات اسلامي و با هدف شناسايي نويسندگان و ناشران فعال در 
اين زمینه و معرفي به مخاطبان برگزار مي شود. براساس فراخوان 
منتشر ش��ده، مهلت ارس��ال آثار تا پايان آذرماه سال جاري اعلام 
شده است و كتاب هاي رسیده در رشته هاي داستان كوتاه، رمان، 
تك نگاشت ادبي، متن مهارتي و علمي مورد ارزيابي قرار مي گیرند. 
نويسندگان و ناش��ران مي توانند آثار چاپ نخس��ت خود را كه در 
سال هاي 95 و 96 منتشر شده اند به دبیرخانه جشنواره ارسال كنند. 
علاقه مندان مي توانند آثار خود را به نشاني، تهران، خیابان انقلاب 
اس��لامي، بین خیابان فلسطین و وصال ش��یرازي، دفتر تبلیغات 
اسلامي، دبیرخانه جشنواره كتاب سال سبك زندگي ارسال كنند 

يا با شماره تلفن 66969935- 021 تماس بگیرند. 

 ...........................................................................................................
 رونمايي از»شاهين بر آفتاب« 

در نخلستان اوج 
مراس�م رونماي�ي از كت�اب رواي�ت زندگ�ي ش�هيد 
غامعلي پيچ�ك با عنوان »ش�اهين ب�ر آفت�اب« به قلم 
گلعل�ي بابايي ام�روز در نخلس�تان اوج برگزار مي ش�ود. 
مازيار حاتمي با بیان اينكه زندگي شهدا بهترين سبك زندگي را 
در اختیار ما قرار مي دهد، اظهار كرد: انتشار زندگینامه شهدا يكي 
از بهترين روش ها براي تعمیق س��بك زندگي اسلامي- ايراني 
است. نشر 2۷ بعثت در اين راس��تا تصمیم به انتشار مجموعه 
زندگینامه 2۷ فرمانده شاخص لشكر 2۷ تحت عنوان » بیست 
و هفت در 2۷« كرده كه تاكنون 12 مجلد آن به چاپ رس��یده 
است. مدير نشر 2۷ بعثت با اشاره به رونمايي از سیزدهمین مجلد 
از اين مجموعه با نام »شاهین بر آفتاب« تصريح كرد: اين كتاب 
به قلم گلعلي بابايي، زندگي آموزگار بس��یجي شهید غلامعلي 
پیچك را به رشته تحرير درآورده است. شهید پیچك از جمله 
فرماندهان شاخص عملیات بازي دراز است كه در آستانه سالگرد 
اين عملیات از اين اثر با حضور جمعي از فرهیختگان و يادگاران 
هشت سال دفاع مقدس رونمايي خواهد شد. مراسم رونمايي 
از ساعت 15 امروز در نخلستان اوج به آدرس خیابان طالقاني، 

خیابان برادران شهید مظفر شمالي برگزار مي شود. 

 ...........................................................................................................
ماجراي نيمروزي كه رؤيا شد

س�يدمحمود رض�وي گف�ت: مي خواس�تيم س�ه گانه  
»ماجراي نيمروز« را بس�ازيم اما تبديل به يك رؤيا ش�د. 
به گزارش تسنیم، دو سال قبل يعني سال 1395 فیلم سینمايي 
»ماج��راي نیمروز« ب��ه تهیه كنندگي »س��یدمحمود رضوي« و 
كارگرداني »محمدحسین مهدويان« ساخته شد كه توانست در 
جش��نواره هاي مختلف جوايز متعددي به دست آورد. همچنین 
چندي پیش خبر ساخت سري دوم اين فیلم سینمايي تحت عنوان 
»ماجراي نیمروز، رد خون« توسط همین تیم منتشر شد كه اكنون 
در مرحله تولید و فیلمبرداري قرار دارد. »س��یدمحمود رضوي« 
در اختتامیه پانزدهمین جش��نواره فیلم مقاومت درباره ساخت 
»ماجراي نیمروز3« گفت: در ابتدا تصمیم بر س��اخت سه گانه اي 
با عنوان ماجراي نیمروز داشتیم اما مش��كلات و موانعي كه براي 
س��اخت اين دو قس��مت پیش آمد، منصرف مان كرد و ماجراي 
نیمروز سري سوم نخواهد داشت. وي افزود: سختي هايي در اين 
روزها براي ساخت سري دوم ماجراي نیمروز بر ما وارد شد كه قصد 

ساخت »ماجراي نیمروز 3« تبديل شد به يك رؤيا.

مصطفي محمدي     ديده بان

   سيدمرتضي ذاكر
انديش�مندان و چهره ه�اي فرهنگ�ي كه در نشس�ت 
تخصص�ي »فرهن�گ و انق�اب اس�امي، رويش ه�ا و 
دستاوردها« كه با هدف بررسي دستاوردها و توفيقات 
جمهوري اس�امي اي�ران برگزار ش�د، معتقدن�د نظام 
در گس�تره فرهنگ اه�داف و برنامه ه�اي مهمي دارد 
و باي�د درب�اره انقاب اس�امي با غ�رور ح�رف بزنيم. 
همزمان با آغاز چهلمین س��الگرد پیروزي انقلاب اس��لامي 
ايران، نشست تخصصي »فرهنگ و انقلاب اسلامي، رويش ها 
و دستاوردها« با هدف بررسي دستاوردها و توفیقات جمهوري 
اسلامي ايران در عرصه جنگ فرهنگي برگزار شد. در آغاز اين 
نشست حجت الاسلام والمس��لمین رضا غلامي رئیس مركز 
پژوهش هاي علوم انس��اني اس��لامي صدرا و رئیس كارگروه 
فرهنگ و تربیت دفتر حفظ و نش��ر آثار مقام معظم رهبري، 
گفت: انقلاب اس��لامي اهداف مهم��ي را در عرصه فرهنگي 
براي خود ترسیم كرده اس��ت؛ اينكه از فرهنگ منحط غربي 
آزاد شود و زيست مردم ايران مؤمنانه و دين مدارانه تر شود و 
فرهنگ عمومي مردم ما در زندگ��ي چه از حیث مادي و چه 
معنوي تقويت شود. جريان انقلاب اسلامي به جايي رسیده 
كه بحث علوم انساني اس��لامي را مطرح مي كند. مهم ترين 
دلیلي كه انقلاب اسلامي توانسته در برابر اين هجمه سنگین 
و گس��ترده به توفیقات گس��ترده اي برس��د، چنگ زدن به 
ريسمان الهي است. در سال گذشته مطالعات میداني فراواني 
با هدف س��نجش نفوذ دينداري در بین مردم اي��ران انجام 
شد. اين مطالعات میداني، پیش��رفت در زمینه رونق محافل 
ديني، گرايش جوان ها به مظاهر مذهب��ي، افزايش گرايش 
جوان ها به ايثار، فداكاري، ارتقاي فرهنگ عمومي و كاهش 
كج رفتاري ها را نشان مي دهد. نادر طالب زاده به عنوان يكي 
ديگر از س��خنرانان برنامه درباره موضوع »انقلاب اسلامي و 
تحولات جهاني« اظهار داشت: پس از پیروزي انقلاب اسلامي، 
اولین اتفاق، دشمني واضح رسانه ها با انقلاب مردم بود. دستور 
از نیويورك مي آمد كه ايران را خشن و بي حساب و كتاب نشان 
دهند. نشان دادن چهره منفي از ايران توسط رسانه هاي غربي 
تا به امروز ادامه داشته و اين رويكرد آنها باعث شد كه مراكز 

فكري رسانه ها در امريكا شكل بگیرد. 
وي افزود: پس از اين جريانات، چند تحول مهم رخ داد. اعلام 
روز قدس باعث ش��د تا همه آن مراكز فك��ري بگويند هدف 
انقلابیون ايران، فتح اسرائیل است. تحول ديگر بازپس گیري 
خرمشهر بود كه غربي ها فهمیدند ايراني ها با دست خالي هم 
مي توانند بجنگند و در نهايت تحول سوم با فتح لانه جاسوسي 

رخ داد كه باعث شد انقلاب به پختگي برسد. ما بايد به جايي 
برسیم كه بتوانیم با قدرت امريكا را به عقب نشیني وادار كنیم. 
بس��یاري از ما هنوز به اين باور انقلابي نرسیده ايم و به لحاظ 
عرفاني نیز كش��ش نداريم. وحید جلیلي، فعال رس��انه اي و 
مدير دفتر مطالعات جبهه فرهنگي انقلاب اسلامي با موضوع 
»دس��تاوردهاي هنر در انقلاب اس��لامي« نیز با بیان اينكه 
قصه هنر در جمهوري اس��لامي از همان روز ورود امام)ره( به 
میهن شروع مي شود، افزود: وقتي امام)ره( درباره آينده ايران 
صحبت مي كردند يكي از مواردي كه بر آن دس��ت گذاشتند 
اتفاقاً سرفصل هنر بود. ايش��ان آن جمله تاريخي را فرمودند 
كه ما با سینما مخالف نیستیم، بلكه با فحشا مخالفیم. امروز 
ما با كتاب هايي مواجهیم كه اگر چه كاملًا واقعي هستند اما 
مخاطبان بیش��تري از رمان ها پیدا مي كنند. نمونه آن كتاب 

»دا« است كه بیش از 600 هزار نسخه فروش داشته است. 
در ادام��ه اين برنامه حس��ن رحیم پور ازغدي عن��وان كرد: 
بزرگ ترين آزمون و مادر همه رويش ها در انقلاب اس��لامي 
كه مسیر تاريخ بشر را تغییر داد، مسئله بازگشت به دين بود. 
تا پیش از انقلاب، دنیا داشت به جاي خطرناكي مي رسید و 
انقلاب اين بن بست را شكست و اين تفكرات پوزيتیويسمي 
را باطل كرد كه دوره انبیا)ع( تمام شده است. آنها گفتند كه 
دوره الهیات عقلي و الهیات نقلي تمام شده و ما تنها الهیات 
تجربي را مي پذيريم. اينها هیچ گاه فكر نمي كردند انقلابي 
رخ بدهد و كسي بیايد و مانند انبیا)ع( صحبت كند. منصور 
كبكانیان عضو شوراي عالي انقلاب فرهنگي هم در اين نشست 
تخصصي با موضوع »جهش علمي و فناوري در دوران پس از 
انقلاب اسلامي« سخنراني كرد. وي گفت: ما در دوران پس 
از انقلاب با جهش علمي و فناوري صريح و آش��كاري مواجه 
بوديم كه اگر اين به گوش مردم و جامعه نرسیده از سستي 
و كم كاري ما بوده است. ما در اين زمینه ها داراي افتخارات 

زيادي هستیم كه بايد با غرور از آنها حرف بزنیم.

مختارنامه در ابتدا ژانر مذهبي 
است، اين ژانر هميشه در كشور ما 
پرطرفدار بوده است. اين سريال 
همچنين ژانر تاريخي و جنگي 
دارد ك��ه ه��ر ك��دام از ژانر هاي 
پرطرفدار فيلم و سريال هستند

در ميان ابراز خوشحالي چند بازيگر از اقدام مجري بي نزاكت

مخالفان جدي ولي منصف فراستي هم واكنش نشان دادند
    تئاتر

سخنگوي كميسيون فرهنگي مجلس خبر داد
تذكر نمايندگان به وزير ارشاد درباره تئاتر 

سخنگوي كميس�يون فرهنگي مجلس شوراي اس�امي از امضاي نامه تذكر 
به وزير فرهنگ و ارش�اد اس�امي به دليل نابس�امانی عرصه تئاتر خبر داد. 
حجت الاس��لام احد آزادي خواه نماينده مجلس و س��خنگوي كمیسیون فرهنگي در 
گفت وگو با فارس با تأيید خبر تذكر به وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي درباره شرايط تئاتر 
عنوان كرد: اين تذكر از سوي كمیسیون فرهنگي نبوده بلكه از سوي عده اي از نمايندگان 
مجلس چند روز پیش با مديريت آقاي پژمانفر صورت گرفته است. وي در ادامه افزود: 
متني كه تهیه شد خطاب به وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي بود، ما در عرصه تئاتر متأسفانه 
يك افراط گري هايي را مي بینیم كه قابل دفاع نیست. بعضاً نويسندگان و كارگردانان 
حوزه تئات��ر حريم ها را رعاي��ت نمي كنند و عب��ور از خط قرمز دارند. حجت الاس��لام 
آزادي خواه يادآور شد: ما در كشور آرمان هايي داريم كه بايد مقدس بدانیم، با عنايت به 
اينكه عرصه هنر بايد شاد و مروج نشاط باشد اما اين تعارضي با اين آرمان ها و اصول ندارد! 
آنچه بعضاً ديده مي شود اينكه متأسفانه اين مسائل رعايت نمي شود و اين ايراد جدي به 

تئاتر است، البته ما در عرصه سینما هم اشكالاتي را مشاهده مي كنیم. 
وي درباره اتفاق رخ داده بین مسعود فراستي و مجري برنامه در شبكه »شما« هم 
گفت: اين اتفاق يك نمره منفي به رسانه بود كه غیرقابل فراموش است، نبايد عرصه 
آنتن در سطح بین الملل در اختیار يك جوان ناشي بي تدبیر قرار بگیرد تا بخواهد 
حاشیه درست كند و خطاي بزرگي مرتكب شود. اين نماينده مجلس خاطرنشان 
كرد: به عنوان يك عنصر فرهنگي در كمیسیون فرهنگي براي افرادي كه در رسانه 
ملي رخنه كرده اند متأسفم كه خیلي راحت روي آنتن ملي قرار مي گیرند و شرايط 
امن و آرام را به هم مي ريزند. وي تأكید كرد: ما جدا از همه نظرات آقاي فراس��تي، 
به عنوان پیشكسوت عرصه سینما بايد برايش حرمت بگذاريم. اتفاق برنامه »من و 

شما« تأسفبار است و خدا مي داند كه من ديشب از غصه خوابم نبرده است.


